
 مدير عامل صندوق پژوهش و فناوري غيردولتي تجهيزات پزشكي 
گفت: وام ۴ ميليارد توماني به شركت هاي دانش بنيان فعال در نمايشگاه 

تجهيزات مراقبت هاي پرستاري پرداخت مي شود. 
--------------------------------------------------

 رئيس اداره حفاظت محيط زيست ميامي گفت: پايش هاي تصويري 
دوربين هاي تله اي در منطقه »يوزكنام پل ابريشم« اين شهرستان طي 

شش ماهه نخست ۱۴۰۳ از تولد هفت توله يوزپلنگ خبر داد. 
--------------------------------------------------

 شهردار تهران با اشاره به اينكه تعدادي خودرو برقي و شماري اتوبوس 
برقي وارد گمرك شده است، گفت: دو رام تراموا وارد تهران مي شود تا 

هم تست شود و هم زيرساخت هاي آن آماده شود. 
--------------------------------------------------

 رئيس انجمن چشم پزشكي ايران با اشاره به دستيابي ايران به توليد 
قرنيه مصنوعي براي ايجاد پيوند گفت: اين اتفاق موجب درمان بسياري 

از بيماران چشمي شده است. 
--------------------------------------------------

 وزير آموزش و پرورش گفت: توانمندي معلمان در كلاس هاي درس 
و اصلاح محتواي آموزشي كتب درسي، دو عامل اساسي و كليدي در 

ارتقاي كيفيت آموزشي است. 
--------------------------------------------------
 مدير كل دفتر حفاظت و مديريت حيات وحش س��ازمان حفاظت 
محيط زيست از انتقال برخي از گونه هاي اماني و ارزشمند باغ وحش 
صفا دشت تهران به پارك طبيعت پرديس��ان در پي مطالبات به حق 

افكار عمومي خبر داد. 
--------------------------------------------------

 معاون وزي��ر آموزش و پرورش و رئيس س��ازمان م��دارس و مراكز 
غيردولتي و توسعه مشاركت هاي مردمي گفت: 5۰/5 درصد تجهيزات 

سخت افزاري آموزش و پرورش كشور توسط خيران تأمين مي  شود. 
--------------------------------------------------

 مدير عامل سازمان نوسازي شهر تهران از بررسي اجراي طرح تحولي 
پهنه جنوبي تهران تا ماه آينده توس��ط مش��اور و جابه جايي ترمينال 

جنوب با اجراي اين طرح خبر داد. 
--------------------------------------------------

 رئيس اداره توليد و ثبت ملزومات تخصصي پزشكي سازمان غذا و دارو 
اعلام كرد كه با توجه  به ظرفيت هاي علمي و نيروي انساني متخصص، 
ايران توانسته بخش عمده اي از نيازهاي داخلي به تجهيزات و ملزومات 

پزشكي را تأمين كند و در برخي زمينه ها به صادرات نيز بپردازد. 
--------------------------------------------------
 رئيس ديوان عدال��ت اداري در نامه اي به وزير بهداش��ت، درمان و 
آموزش پزشكي صدور دس��تور مقتضي به منظور پرداخت فوق العاده 
جذب و نگهداري و وجوه مرخصي مناطق محروم در راستاي پيشگيري 
از ارسال دادخواست از سوي كاركنان دانشگاه علوم پزشكي به ديوان 

عدالت اداري را خواستار شد. 
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آيين نام�ه انضباطي جدي�د دانش�جويان و حذف 
و اضافه ه�اي چالش برانگي�ز آن موجب ش�ده ت�ا 
حساسيت ها نس�بت به اين آيين نامه بيشتر شود؛ 
 آيين نامه اي كه فقط چالش هاي انضباطي – امنيتي در 
پي ندارد و برخي تغييرات آن حتي روح علمي حاكم 
بر فضاي دانش�گاهي و همچني�ن قوانين و مقررات 
پيش�ين كش�ور در حوزه هاي علمي - پژوهش�ي 
در تعارض اس�ت. همين اي�رادات و تغيي�رات زياد 
اين آيين نامه آن ه�م در زماني محدود و به ش�كل 
دقيقه نودي موجب ش�ده تا رئيس نهاد نمايندگي 
رهبري در دانش�گاه ها و دبير ش�وراي عالي انقلاب 
فرهنگي ب�ا وزارتين بهداش�ت و عل�وم مكاتبه اي 
داشته و موارد مغاير با آيين نامه انضباطي را متذكر 
شوند. حالا آنطور كه معاون فرهنگي نهاد رهبري در 
دانشگاه ها مي گويد بايد در وزارت علوم و بهداشت 
اصلاحات�ي انجام ش�ود. پيگيري هايي ني�ز در اين 
زمينه در حال انجام اس�ت و با افرادي كه متولي امر 
هس�تند، صحبت ش�ده تا اصلاحات صورت گيرد. 

ش��يوه نامه انضباطي جديد ابلاغ ش��ده از سوي وزارت 
بهداش��ت و علوم به دانش��گاه هاي كش��ور نس��بت به 
شيوه نامه هاي قبلي حذف و اضافه هايي دارد كه برخي 
مثبت و قابل دفاع و برخي ديگر چالش برانگيز اس��ت. 
همين مسئله هم موجب شد تا رسانه ها با مقايسه اين 
شيوه نامه ها و بررسي حذف و اضافه هاي آن گزارشاتي 
منتشر كنند و درباره عواقب برخي از اين موارد هشدار 
بدهند. همچنان كه روزنامه »جوان« نيز در گزارش��ي 
تحت عنوان »حذف و اضافه هاي چالش برانگيز شيوه نامه 
انضباطي دانش��جويان« به اين چالش ها بپردازد. حالا 
حجت الاس��لام مهدي فاطمي پور، مع��اون فرهنگي و 
سياسي نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در دانشگاه ها 
خبر داده، شيوه  نامه جديد انضباطي با آيين نامه شوراي 
عالي انقلاب فر هنگي مغايرت دارد و در همين راستا با 

وزارت علوم و بهداشت مكاتباتي شده است. 
 مصاديق مغايرت شيوه نامه جديد 

مصاديق مغايرت آيين نام��ه انضباطي دولت چهاردهم 
با سندهاي بالادس��تي و آيين نامه شوراي عالي انقلاب 
فر هنگي زياد است، اما برخي از مصاديق آن را مي توان 
حذف ماده قانوني مرتبط با »تقلب در تهيه آثار علمي و 

استفاده از آثار متقلبانه« دانست. 
 با حذف اين ماده قانوني، متعاق��ب آن مجازات ابطال 
پايان نامه و رس��اله يا مدرك تحصيلي متخلفان حذف 

شده اس��ت. همچنانكه با كاهش بس��يار زياد تنبيهات 
در نظر گرفته ش��ده براي رفتار هاي ساختارش��كنانه و 
حتي عضوي��ت در گروه هاي محارب و مفس��د، هزينه 
اين رفتار هاي مخرب محيط دانش��گاه را بسيار پايين 
آورده و بازدارندگي قانوني آن را عم��لًا از بين برده اند. 
به خصوص كه ذكر شده اس��ت تمام اح��كام انضباطي، 
متناسب با س��نگيني حكم بين يك تا نهايتاً پنج سال 
پس از فارغ التحصيلي امحا خواهند شد؛  موضوعاتي كه 
نهاد نمايندگي ولي فقيه در دانشگاه ها را هم به واكنش 

واداشته است. 
  ضرورت اصلاحات 

حجت الاس��لام مه��دي فاطمي پور، مع��اون فرهنگي 
و سياس��ي نه��اد نمايندگي مق��ام معظ��م رهبري در 
دانش��گاه ها، با اش��اره به ش��يوه نامه جدي��د انضباطي 
دانشجويان  به مهر گفت: » ما يك آيين نامه انضباطي 
 دانشجويي داريم كه مصوبه شوراي عالي انقلاب فرهنگي 

است.«
طب��ق توضيحات وي، ش��يوه نامه اي ك��ه وزارتخانه ها 
براساس آن مي نويسند، شيوه نامه اجراي آن آيين نامه 
است و نمي تواند مخالف آيين نامه باشد، اگر موردي پيش 
بيايد كه شيوه نامه وزارتخانه ها مخالفت با آيين نامه باشد، 

طبيعتاً شوراي عالي انقلاب فرهنگي اعلام موضع مي كند 
و دستگاه مورد نظر بايد شيوه نامه را اصلاح كند. 

معاون فرهنگي و سياس��ي نهاد با اش��اره به آيين نامه 
انضباطي جديد دانش��جويان ادامه داد: »وزارت علوم و 
وزارت بهداشت به تازگي شيوه نامه اي را منتشر كرده اند 
كه برخي موارد آن با آيين نام��ه تطابق ندارد، بر همين 
اساس رياس��ت نهاد نمايندگي رهبري در دانشگاه ها و 
دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي مكاتبه اي كرده اند و 

موارد مغاير با آيين نامه انضباطي را متذكر شدند. 
از همين رو بايد در وزارت علوم و بهداش��ت اصلاحاتي 
انجام شود. پيگيري هايي نيز در اين زمينه در حال انجام 
است و با افرادي كه متولي امر هستند، صحبت شده است 

تا اصلاحات صورت گيرد.«
   توجه به اثر تربيتي تنبيه 

حجت الاس��لام فاطمي پور با اش��اره به برخي ايرادات 
آيين نامه انضباطي جديد تصريح ك��رد: » در خصوص 
برخ��ورد و مواجهه با برخ��ي اقدام��ات و فعاليت هاي 
دانشجويان ممكن است نگاه ها متفاوت باشد، ولي به هر 
جهت، نگاه ما اين است  تا جايي كه مي شود در صورتي 
كه فردي در دوران دانشجويي خطايي مرتكب شد، نحوه 
برخورد طوري باشد كه اثر تربيتي روي آن داشته باشد و 

دانشجو متوجه اشتباه خود بشود، اين نحوه مواجهه بهتر 
از اين است كه با فردي كه تازه وارد اجتماع مي شود در 
همان ابتدا اگر خطايي از وي سر زد، برخورد قضايي يا 

امنيتي شود.«
وي ادام��ه داد: » ما نگاهم��ان به آيين نام��ه انضباطي، 
آيين نامه اي است كه با آن مي شود جلوي تخلفات را در 
فضاي دانشگاه گرفت و مي تواند به جاي برخوردهايي 
مانند ج��رم و برخورد قضاي��ي، برخوردهاي انضباطي 

كرد.«
 نامه اي به رئيس كميسيون اصل 90

علاوه ب��ر واكن��ش نمايندگي مقام معظ��م رهبري در 
دانشگاه ها به تغييرات شيوه نامه جديد،  علي خضريان 
نماينده تهران هم در نامه اي به حجت الاس��لام نصرالله 
پژمان فر، رئيس كميسيون اصل ۹۰ خواستار ورود اين 
كميس��يون به موضوع بازنگري در آيين نامه انضباطي 

دانشجويان شد. 
در بخشي از اين نامه آمده است: جداي از اينكه تغيير 
شيوه نامه انضباطي مستلزم كار دقيق كارشناسي است 
و طبيعتاً امري زمانبر است؛ بنابراين تعجيل در تغيير 
ش��يوه نامه آن هم بدون آسيب شناسي ش��ائبه اينكه 
اين اقدام صرفاً با اهداف سياس��ي صورت گرفته است 

كه حتي در مواردي داراي غلط املايي است! بررسي 
شيوه نامه فوق نشان مي دهد در مواردي اين شيوه نامه 
با آيين نامه انضباطي دانشجويان كه به تصويب شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي مصوب ۱۳۷۴/۶/۱۴ رسيده است، 

انطباق ندارد. 
وي با نق��د حق وت��وي وزراي علوم و بهداش��ت تأكيد 
مي كند:  بر اس��اس ماده ۱۰۳ ش��يوه نامه جديد، وزير 
مي توان��د هرگونه محكومي��ت قطع��ي و لازم الاجرا از 
مراجع انضباطي را تعليق نماي��د. در صورتي كه طبق 
تبصره 8 ماده ۷ آيين نامه انضباطي مصوب شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي، تعليق احكام با شرط تصحيح رفتار و 
عدم تكرار تخلف در صلاحيت مراجع انضباطي است نه 

شخص وزير. 
ش��يوه نامه فوق ع��لاوه بر اينك��ه بر خ��لاف آيين نامه 
انضباطي مصوب ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي است، 
برخلاف مصوبه ۷۶۳ ش��وراي عالي انق��لاب فرهنگي 
با موضوع »تش��كيل هيئت عالي تجدي��د نظر موضوع 
تبصره ماده واحده مصوب جلس��ه ۶۳۰ ش��وراي عالي 

انقلاب فرهنگي« است. 
از نگاه وي تغييرات گسترده غيركارشناسي شيوه نامه 
انضباطي جديد، كميته انضباطي دانشگاه را از كاركرد 
خواهد انداخت  و بيم آن مي رود كه عده اي با هدف ايجاد 
بلوا و آشوب در دانش��گاه ها مجدداً ساحت علمي نهاد 
مقدس علم را زير سؤال برده و با ايجاد اخلال در روندهاي 

آموزشي دانشگاه، به رشد علمي كشور آسيب بزنند. 
به عنوان نمونه در تبصره 5 ماده ۳۷ ش��يوه نامه جديد، 
امكان برگ��زاري تجمعات ب��دون مجوز ب��دون تنبيه 
و مجازات در نظر گرفته شده اس��ت ك��ه در تعارض با 
آيين نامه تش��كل هاي سياسي اس��لامي دانشگاهيان 

است. 
خضريان با اشاره به بي خاصيت كردن آيين نامه انضباطي 
تصريح كرده است: بي خاصيت كردن آيين نامه انضباطي 
زمينه را براي دخالت نهادهاي بيروني در مواقع بحراني 
فراهم مي س��ازد كه بر اين باوريم ساز و كارهاي دروني 
دانشگاه مانند كميته هاي انضباطي حتي در مواقع بحران 
نيز كارآم��دي لازم را دارد و در صورتي كه ش��يوه نامه 
بازدارندگي لازم را داشته باش��د، اتفاق��اً در مجموع به 
نفع دانشجويان و نهاد دانشگاه خواهد بود، زيرا مسئله 
درون خانواده دانشگاه حل خواهد شد و از اينكه پرونده 
دانشجويان متخلف به مراجع قضايي برود، جلوگيري 
مي كند؛ مس��ئله اي كه مورد تأكي��د نهادهاي محترم 

نظارتي است. 

تصویب آیین نامه ای مغایر با اسناد بالادستی 
رئيس نهاد نمايندگي رهبري در دانشگاه ها و دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي

 موارد مغايرت آيين نامه جديد انضباطی دانشجويان را با سند های بالادستی به وزارت خوانه های علوم و بهداشت متذكر شده اند

كبري فرشچي 
  گزارش یک 

جاي ايمني در برخي از كلاس هاي درس 

محيا حسيني
خالي است! در حالي كه كمتر از يك ماه   گفت وگو

اس�ت كه س�ال تحصيلي آغاز ش�ده و 
حدود 17 ميليون دانش آموز راهي كلاس هاي درس ش�دند، اما همه 
مدارس از ايمني كافي برخوردار نيستند. تخريب سقف ساختمان در 
دو مدرس�ه طي اندك زماني از آغاز س�ال تحصيلي م�دارس، خبر 
نگران كننده اي است كه طي روزهاي گذشته دهان به دهان چرخيد و 
به سوژه اي تلخ در شبكه هاي اجتماعي تبديل شد. اين خبر اما به زعم 
معاون فني و نظارت سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور 
اتفاق چندان نگران كننده اي نيست: »در دو مدرسه مذكور كه قدمت 
بالايي هم دارند ريزش بخش ناچيزي از گچ سقف يكي از كلاس ها رخ 
داد كه اين موضوع ناشي از فرسودگي كلي يا ايراد از سازه نبود« اما 
تصاوير منتشر شده از سقف يكي از كلاس ها نشان مي دهد كه همين 
ريزش ناچيز)!( مي توانست صدمات قابل توجهي را براي دانش آموزان 
در پي داشته باش�د، دانش آموزاني كه اتفاقاً به دليل همين تخريب 
ناچيز كارشان به درمانگاه هم كشيده ش�ده، اما شايد براي سازمان 
نوس�ازي و تجهيز م�دارس كش�ور، تنها زمان�ي، اتف�اق مي تواند 
نگران كننده باش�د كه سازه ساختمان يك مدرس�ه، كاملًا روي سر 
دانش آموزان خراب شود، اتفاقي كه ديگر يك فاجعه خواهد بود و نه 
اتفاق. گفت وگوي »جوان« با مجي�د عبداللهي، معاون فني و نظارت 
سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور در ادامه آمده است. 

خطر فرس�ودگي و ناايمني مدارس نه تنها در شهرهاي 
كوچ�ك و روس�تاها بلكه در ش�هرهاي بزرگ�ي مانند 
تهران نيز وجود دارد، آمار مدارس فرسوده در شهرها و 
روستاها چقدر است و كدام شهرها و روستاها بيشترين 

آمار فرسودگي و ناايمني را دارند؟
موضوع مربوط به مدارس نيازمند تخريب و بازس��ازي و مقاوم سازي 
تقريباً از سال ۱۳8۰ در دستور كار سازمان قرار دارد تا فضاي عمومي 
مانند مدارس را كه تراكم و تمركز جمعيت دارند در اولويت قرار دهيم. 
آن زمان ۶5 درصد فضاها نيازمند تخريب، بازس��ازي و مقاوم س��ازي 
بودند كه با تلاش و برنامه ريزي صورت گرفته امروز به حدود ۱۹ درصد 

رسيده است كه از اين تعداد ۱۳ درصد نيازمند مقاوم سازي 
هستند، يعني عملًا مدرسه اس��تحكام بناي لازم را براي 
فعاليت دارد و بايد براي بهبود كيفيت و سازه اقدام شود. 
۶ درصد مدارس نيازمند تخريب و بازس��ازي هستند كه 
تمركز و اولويت اصلي اين مدارس بوده است. البته در اين 
خصوص براساس ميزان لرزه خيزي و ضوابط آيين نامه 

2هزارو8۰۰، توجه بيشتر به مدارسي است كه 
در پهنه خطر بالا و نسبتاً بالا قرار دارند. ذكر 
اين نكته ضروري است كه در صورت عدم 

استحكام بناي اين مدارس، 
مورد استفاده دانش آموزان 

قرار نمي گيرند. 

مديريت نگهداري و تعميرات فضاهاي آموزشي، تربيتي و ورزشي، يك 
امر اساسي است كه دستورالعمل آن با تصويب در شوراي عالي آموزش 
و پرورش ابلاغ شده است كه بر اساس اين دستورالعمل وظيفه نگهداري 
مدارس برعهده مسئولان نگهداري فضا ادارات كل آموزش و پرورش 
و تعميرات جزئي برعهده آموزش و پرورش منطقه اس��ت و تعميرات 
اساس��ي با هماهنگي ادارات كل آموزش و پرورش اس��تان ها برعهده 

ادارات كل نوسازي مدارس است. 
چط�ور تع�دادي از مدارس، ايمن نيس�تند و س�لامت 
دانش آموزان را تأمي�ن نمي كنند، اما مج�وز ثبت نام و 

برگزاري كلاس درس براي دانش آموز را دارند؟!
معمولاً مدارسي كه فاقد ايمني لازم باشند، اجازه ثبت نام دانش آموزان را 
ندارند و اين پايش توسط ادارات كل آموزش و پرورش و نوسازي مدارس 
انجام مي شود. اگر فضايي نيازمند مقاوم سازي و ايمن سازي باشد، حتماً 
عمليات ايمن سازي انجام مي شود تا آن فضا براي دانش آموزان مناسب 
و قابل استفاده باش��د. به عنوان نمونه مدارسي كه در اصفهان در خطر 
فرونشست زمين قرار داشته اند، تخليه شدند و دانش آموزان در مدارس 

جديد و فضاهاي مناسب به تحصيل ادامه مي دهند. 
در اولين روز مدرسه س�قف مدرسه اي در اروميه بر سر 
دو دانش آموزان آوار شد و بعد از آن نيز حادثه ديگري 
در مدرس�ه اي در اصفهان رخ داد. اين اخبار والدين را 
نگران كرده است. چطور مي توان از بروز چنين حوادثي 

جلوگيري و سلامت دانش آموزان را تضمين كرد؟
در دو مدرسه مذكور كه قدمت بالايي هم دارند ريزش بخش ناچيزي 
از گچ سقف يكي از كلاس ها رخ داد كه اين موضوع ناشي از فرسودگي 
كلي يا ايراد از سازه نبود و بر اساس گزارش ادارات كل آموزش و پرورش 
كه بلافاصله بعد از وقوع حادثه در مدرسه حاضر شده بودند دانش آموزان 
عزيز صرفاً جهت اطمينان خاطر از سلامت ايشان به درمانگاه منتقل 
و بلافاصله مرخص شدند و ادارات كل نوسازي مدارس استان آسيب 

جزئي را مرتفع نمود و مدرسه به روند آموزش ادامه داد. 
طبق دس��تورالعمل ابلاغي مديريت نگه��داري و تعميرات فضاهاي 
آموزشي، تربيتي و ورزش��ي، مس��ئولان نگهداري فضای ادارات كل 
آموزش و پرورش بايد بررس��ي و بازديدهاي لازم را قبل از بازگشايي 
و در طول فعاليت مدارس داشته باشند و نسبت به پيشگيري 
از حوادث احتمالي ت��لاش نمايند و در ص��ورت ضرورت و 
بروز زمينه هاي آس��يب، ضمن ارائه گزارش، همكاران ما 
در ادارات كل نوسازي مدارس اس��تان وارد عمل شوند و 
اقدامات لازم را انجام دهند، البته همچنان كه گفته شد 
دركارهاي جزئي خود آموزش و پرورش متولي 
است، ولي اقدامات اساس��ي بر عهده 
نوسازي مدارس اس��ت. در هر حال 
ايمني و حفظ ج��ان دانش آموزان و 
معلمان عزيز واجد اولويت است و 
مراقبت هاي لازم در اين زمينه از 

حيث سازه اي انجام مي شود. 

صداي زنگ به گوش مي رسد، 

مهسا گربندي
ام�ا اين بار زن�گ كلاس درس   گزارش یک

نيست، بلكه زنگ خطر ريزش 
سقف و ديوار مدارس است. اين زنگ خطر دلهره به جان 
دانش آموزان و خانواده هايشان انداخته اما مگر مسئولان 
امر، مسئوليت تأمين س�لامت دانش آموزان را بر گردن 

مي گيرند؟ !

مدارس قديمي و البته فرس��وده، يكي از مش��كلات و معضلات 
آموزش و پرورش است كه بارها منجر به ريزش بناي مدرسه شده 
و صدماتي را به دانش آموزان وارد كرده است. حوادث و اتفاقاتي 
كه به دليل ناايمن بودن برخي از مدارس اتفاق افتاده، نش��ان از 
توجه به موضوع ايمن سازي مدارس قبل از وقوع فاجعه دارد، كه 
اگر فكري برايش نشود معلوم نيست اين ساختمان هاي فرسوده 

چه زماني بر سر دانش آموزان اين مرز و بوم، آوار شود! 
عمر مدارس رو به پايان است و هر ساله بخشي از اين مدارس به 
دليل عمر بالايشان به مدارس در معرض خطر اضافه مي شوند. 
اين يعني حق��وق دانش آم��وزان را ناديده گرفته اي��م و عمده 
مس��ئولان نيز براي��ش چاره انديش��ي نكرده اند. بي ش��ك يك 
دانش آموز پيش از آنكه نياز به آموزش باكيفيتي داش��ته باشد 
بايد سلامت روح و روانش در كلاس درس تأمين شود، اما وجود 
مدارس ناايمن در شهرها و روستاهاي مختلف مانع از تحقق اين 

امر مي شود. 
 حادثه در 2 مدرسه 

در اولين روز از سال تحصيلي جديد، ريزش سقف يك كلاس در 
هنرستاني در اروميه باعث مصدوميت دو دانش آموز شد. روابط 
عموم��ي اداره كل آموزش و پرورش آذربايج��ان غربي با صدور 
اطلاعيه اي در اين رابطه نوش��ت: »به دنب��ال ريزش جزئي گچ 
سقفي يك كلاس در اروميه، به اطلاع مي رساند كه اتفاق رخ داده 
تنها ريزش جزئي گچ سقفي كلاس بوده و مشكل خاصي از اين 
بابت وجود نداشته است. به دنبال اين اتفاق و مصدوميت جزئي 
دو تن از دانش آموزان، با حضور عوامل اورژانس اعلام شد كه هيچ 
مورد نگران كننده اي وجود ندارد. «)!( در حالي در اين اطلاعيه 
آمده است كه »مشكل خاصي وجود نداشته است. « كه انگار نه 
انگار چنين حوادثي با جان و سلامت كودكان و نوجوانان مرتبط 
است. بعيد است اگر چنين حوادثي در مدارس كشورهاي پيشرو 
در آموزش رخ مي داد، مسئولان آن چنين اطلاعيه اي مي نوشتند 
و سهم تقصير خود را با عباراتي چون »مشكل خاصي نيست« يا 

»ريزش سقف جزئي است« كمرنگ جلوه مي دادند. 
اما اين آخرين حادثه در مهرماه نبود، چراكه چند روز بعد ريزش 
سقف مدرسه اي در اصفهان، حادثه ساز شد و پنج دانش آموز را 
راهي بيمارستان كرد. مدرس��ه اي كه ۴۰ سال قدمت داشت و 
معلوم نيست چرا ايمن سازي آن، پيش از حضور بچه ها در مدرسه 
انجام نشده اس��ت. در اين رابطه محمدرضا ابراهيمي، مدير كل 

مديريت بحران استانداري اصفهان گفت: »مقرر شد اين مدرسه 
براي بهسازي و مرمت تخليه شود و دانش آموزان براي تحصيل 
به دبيرستان ديگري منتقل شوند. « كاري كه البته بايد پيش از 
وقوع چنين حادثه اي انجام مي شد! اين مقام مسئول همچنين 

دستور بررسي علل اين حادثه را صادر كرده است. 
 مدارس غيردولتي هم در خطرند

معضل ناايمن بودن مدارس تنها مربوط به دولتي ها نمي شود، 
چراكه برخ��ي از م��دارس غيردولتي نيز )كه گاه ش��هريه هاي 
گران قيمتي مي گيرند( از نظر ايمني ش��رايط مناسبي ندارند. 
به گفته حميد حديد پور، كارش��ناس ايمني بسياري از مدارس 
غيردولتي براي ايمن س��ازي هزينه اي نمي كنن��د. در صورتي 
كه بايد آتش نشاني همان طور كه تمديد پروانه بيمارستان ها را 
منوط به تأييديه آتش نش��اني كرده است، ادامه فعاليت مدارس 
)اعم از دولتي و غيردولتي( را ه��م منوط به اخذ تأييديه ايمني 
كند. به گفته كارشناسان، بايد سيس��تم اطفا و اعلان حريق در 
تمامي مدارس نصب شود، چراكه حفظ سلامت دانش آموزان در 
اولويت است و آموزش وپرورش بايد سالانه بودجه لازم را براي 
ايمن س��ازي در نظر بگيرد و با كمك خيرين، نوسازي را به طور 

جدي در دستور كار خود قرار دهد. 
 هشداري كه بايد شنيده شود

هر چند تا امروز، عمده مسئولان پس از رخداد چنين حوادثي 
س��عي كردند تا آن را ب��ه قدمت س��اختمان ها گ��ره بزنند و از 
مسئوليت خود، شانه خالي كنند، اما س��ؤال اينجاست كه چرا 
بايد ساختمان هايي كه قديمي هستند و هر لحظه ممكن است 
ديوار يا سقف آنها فرو بريزد، به عنوان مدرسه انتخاب مي شوند 
و دانش آموزان زيادي را براي حض��ور در كلاس درس ثبت نام 
مي كنند؟ اين پرس��ش مهمي اس��ت كه بايد بدان پاسخ داده 
شود؛ مسئله ايمن سازي مدارس در كدام درجه اهميت در ميان 
مس��ئولان وزارت آموزش و پرورش قرار دارد؟ اص��لًا از نظر آنها 
ايمني و امنيت دانش آموزان چقدر مهم است. آيا همين كه هر 
سال در مدارس، حوادثي در اثر وجود خراب شدن ديوار و سقف 
و همچنين وسايل گرمايشي غيراستاندارد، منجر به مصدوميت 
دانش آموزان مي شود، نمي تواند هش��داري جدي براي آقايان 

مسئول باشد؟!

گزارش »جوان« از دغدغه بي پايان مدارس فرسوده

زنگ ريزش سقف در كلاس درس!
معاون فني و نظارت سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

6  درصد مدارس نيازمند تخريب 
و 13 درصد نيازمند مقاوم سازي است

رئيس كميته محيط زيست كميسيون كشاورزي 
مجلس شوراي اسلامي:

بعد از ۷ سال تصویب قانون هواي پاك
فقط ۱۲ درصد احكام آن اجرا شده است

رئيس كميته محيط زيست كميس�يون كشاورزي مجلس شوراي 
اسلامي با اشاره به اينكه خسارات ناشي از آلودگي هوا در سال 1۴02 
بيش از ۵97 همت بود، گفت: با گذشت هفت سال از تصويب و ابلاغ 
قانون هواي پاك فقط 12 درصد احكام اين قانون اجرايي شده است. 
كميسيون كشاورزي، آب، منابع طبيعي و محيط زيست مجلس شوراي 
اسلامي، سميه رفيعي در حاشيه جلسه بررسي روند اجراي قانون هواي 
پاك در اين كميسيون افزود: بر اساس گزارش ديوان محاسبات كشور 
از 228 حك��م مندرج در قان��ون هواي پاك فقط 28 حكم اجرا ش��د، 

۱۳8حكم ناقص اجرا شده و ۶2 حكم نيز اصلًا اجرا نشده است. 
وي با انتقاد از عملكرد دس��تگاه هاي اجرايي و ناظر اجراي قانون هواي 
پاك گفت: متأسفانه گزارش هاي ارائه ش��ده در اين جلسه نشان داد كه 
دس��تگاه هاي اجرايي عزمي براي اجراي مفاد مصرح قانون هواي پاك 
ندارند و ناظر اين دستگاه ها يعني سازمان حفاظت محيط زيست هم اقدام 
عملي براي برخورد با دس��تگاه هاي متخلف در اين حوزه نداشته است.  
رئيس كميته محيط زيس��ت كميسيون كش��اورزي مجلس با اشاره به 
اينكه ميزان مرگ و مير ناشي از آلودگي هوا فقط در بخش ذرات معلق 
كمتر از 2/5 ميكرون از 2۴ هزار نفر در س��ال ۱۴۰۱ به ۳۰هزار نفر در 
سال ۱۴۰2 افزايش يافته است، گفت: افزايش اين آمار خود نشان دهنده 
اجراي نادرس��ت و ناقص قانون هواي پاك در كشور است.  به گفته وي  
خسارات ناشي از آلودگي هوا در سال ۱۴۰2 بيش از 5۹۷ همت بوده است 
كه اين ميزان زنگ خطري براي مسئولان مربوطه به خصوص سازمان هاي 
متولي حفاظت از محيط زيست و سلامت در كشور است.  وي با اشاره به 
گزارش دستگاه هاي نظارتي گفت: متأس��فانه عملًا قانون هواي پاك در 
دولت به اشكال مختلف دور خورده است و تصويب مصوبات و آيين نامه هاي 
مغاير قانون و ارائه مهلت هاي گوناگون به دستگاه هاي اجرايي براي انجام 
وظايف مصرح قانوني خود موجب شده اس��ت كه عملًا قانون هواي پاك 
به يك قانون بي خاصيت تبديل شود.  رفيعي ادامه داد: در همين شرايط 
از 2۳ آيين نامه و دستورالعمل لازم براي اجراي قانون هواي پاك پس از 

هفت سال فقط ۱۷ مورد مصوب شده است. 
وي گفت: در اين جلس��ه تأكيد شد كه دس��تگاه هاي اجرايي مكلفند 
حداكثر تا يكماه آينده تمام وظايف و عملكرد خود را به مجلس و سازمان 
محيط زيست ارائه كنند و اين س��ازمان نيز با يك برآورد دقيق ميزان 
پيشرفت هر دستگاه را مش��خص و به مجلس براي تصميم گيري هاي 
بعدي ارائه كند.  رئيس كميته محيط زيس��ت كميس��يون كشاورزي 
مجلس با اش��اره به پرونده ترك فعل دستگاه ها در اجراي قانون هواي 
پاك در سال گذش��ته و ارائه آن به قوه قضائيه گفت: قطعاً امسال نيز 
مجلس پس از بررس��ي گزارش تمامي دستگاه هاي نظارتي در اجراي 
وظايف ذاتي خود، ضمن معرفي دس��تگاه هاي متخلف به قوه قضائيه 

نسبت به برخورد با متخلفان از اجراي قانون اقدام خواهد كرد. 
وي تأكي��د كرد: نماين��دگان م��ردم نمي توانند منتظ��ر بمانند تا هر 
دستگاهي سليقه اي در حوزه آلودگي هوا كه ارتباط مستقيم با سلامت 
و زيس��ت ش��هروندان دارد، اقدام كنند.  رئيس كميته محيط زيست 
كميسيون كشاورزي مجلس همچنين به جلسه تغيير اقليم و اقدامات 
اجرايي دولت در اين خصوص گفت: در اين جلسه نيز موضوعات مرتبط 
با تغييرات اقليمي مطرح و دستگاه هاي اجرايي بخشي از گزارش ها و 
اقدامات خود را ارائه كردند و مقرر شد هفته آينده با حضور وزراي ذيربط 

موضوع مجدداً بررسي و نتايج آن مشخص و اعلام شود. 


